
Oœwiadczenie z³o¿one
przez senatora Piotra Kaletê
na 35. posiedzeniu Senatu

w dniu 1 lipca 2009 r.

Oœwiadczenie skierowane do ministra finansów Jana Vincenta-Rostowskiego

Panie Ministrze!
Na moje rêce zosta³o przekazane stanowisko Naczelnej Izby Pielêgniarek i Po³o¿nych w sprawie

zmian wprowadzonych przez Ecofin dnia 10 marca 2009 r. i nieumieszczenia na liœcie produktów pod-
legaj¹cych preferencyjnej stawce VAT, w ramach rewizji dyrektywy 2006/112/EC, jednorazowych pie-
luszek dla dzieci.

Jak czytamy w uzasadnieniu, œrodowisko pielêgniarek i po³o¿nych od wielu lat walczy o w³aœciw¹
klasyfikacjê podatku VAT na jednorazowe pieluszki oraz o ujednolicenie stawki dla wszystkich rodza-
jów pieluch i pieluszek, niezale¿nie od tego, czy s¹ to produkty przeznaczone dla dzieci, czy dla doros-
³ych. Produkt ten jest niezbêdny dla obu grup wiekowych. Paradoksem by³oby wspieranie tylko
doros³ych i niepe³nosprawnych, a pominiêcie w tym obszarze dzieci, skoro wystêpuj¹ tak powa¿ne pro-
blemy demograficzne. Preferencyjna stawka podatku VAT na pieluszki jednorazowe, w obecnej wysoko-
œci 7%, stanowi bezpoœredni¹ pomoc dla rodzin, które p³ac¹ mniej za podstawowe artyku³y higieniczne.
Ka¿dy dodatkowy koszt dla tych rodzin wp³ynie bezpoœrednio na obni¿enie ich poziomu ¿ycia. Nale¿y
zaznaczyæ, ¿e w obecnej sytuacji zmniejszaj¹cej siê liczby urodzeñ nie tylko w Polsce, ale równie¿ w wiê-
kszoœci krajów Unii Europejskiej i zwi¹zanego z t¹ sytuacj¹ narastaj¹cego zagro¿enia kryzysem demo-
graficznym polski program prorodzinny powinien znaleŸæ uznanie równie¿ wœród decydentów Unii
Europejskiej i staæ siê naszym wk³adem w rozwi¹zanie tego¿ problemu. Umieszczenie pieluszek jedno-
razowych dla dzieci na liœcie wymaga³oby tylko wprowadzenia drobnych technicznych zmian w dyrekty-
wie 2006/112/EC, gdy¿ w pkcie 3, Annex III umieszczona jest obecnie pozycja: „(...) produkty u¿ywane
do (...) i do ochrony higienicznej”.

W zwi¹zku z powy¿szym zwracam siê do Pana Ministra z zapytaniem: jakie kroki prawne zamierza
podj¹æ Ministerstwo Finansów w celu wprowadzenia jednorazowych pieluszek dla dzieci na liœcie podle-
gaj¹cej preferencyjnej stawce podatku VAT?

Z powa¿aniem
Piotr Kaleta




